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خبرسازان

واریز علی الحساب متناسب سازی 
بازنشستگان 

میرهاشم موسوی، مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی، 
از پرداخــت ۱۲ هــزار و ۶۰۰ میلیــارد تومــان بابت ۳ 
میلیون تومان علی الحســاب متناسب سازی و کمک 
معیشــت بیــش از ۴ میلیون بازنشســته کشــور برای 
ماه های فروردین تا خرداد خبر داد. به گزارش تسنیم، 
میرهاشم موســوی گفت: »ما اعلام کرده بودیم که در 
تلاش هستیم به محض تأمین منابع که رقمی بالغ بر 
۱۲ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان را شــامل می شود؛ این 
مبلغ علی الحســاب را پرداخت  کنیم. به لطف خداوند 
متعال و با همکاری سازمان برنامه و نظام پولی و بانکی 
کشور و عزیزانی که در سازمان تلاش کردند، این منابع 
تأمین شده و طی روزهای آینده مبلغ ۳ میلیون تومان 
به حساب همه مســتمری بگیران و بازنشستگان عزیز 
سازمان تأمین اجتماعی واریز می شود.« او ادامه داد: 
»این واریز برای همه بازنشســتگان و مستمری بگیران 
خواهد بود و با هماهنگی فنی با بانک، روز چهارشنبه 
به صــورت کامــل بــه حســاب همــه بازنشســتگان و 

مستمری بگیران عزیز تأمین اجتماعی واریز می شود.«

حضور ۵ میلیون ایرانی در اربعین
رئیــس دانشــگاه علوم پزشــکی ایــران با بیــان اینکه 
»گرمازدگی« عمده ترین چالش حوزه سلامت در مراسم 
اربعین امسال است، گفته است که پیش بینی می شود 
برای اربعین ۱۴۰۳ حــدود ۵ میلیون از هموطنان مان 
شــرکت کنند. عبدالرضا پازوکی ادامه داد: »در اربعین 
سال ۱۴۰۲ بیش از سه میلیون ایرانی در این پیاده روی 
حضور یافتند و پیش بینی می شود؛ برای اربعین ۱۴۰۳ 
حدود ۵ میلیون از هموطنان مان شرکت کنند.« جعفر 
میعادفر، رئیس ســازمان اورژانس کشور هم با اشاره به 
شــرایط آب و هوای بســیار گرم عراق در ایام اربعین که 
درجــه هوا بیــن ۵۰ تا ۶۰ درجه خواهد بود نســبت به 
خطر گرمازدگی هشدار داد و گفت: »یکی از مهمترین 
مسائل مهم بهداشتی در ایام اربعین، مقوله آب است که 
پیش بینی های بهداشتی برای این زمینه به خصوص در 
کارگاه های این همایش صورت پذیرفته اســت. به دلیل 
پایین بودن ســطح بهداشــت زائرین برخی کشــورها، 
تمهیدات برای زائرین کشــورمان به ویژه در زمان ورود به 

کشور لحاظ خواهد شد.« 

»گیسو«، مهمان جدید پارک توران 
رئیــس پارک ملی تــوران از اضافه شــدن یــک قلاده 
یوزپلنگ آســیایی به جمعیت یوزپلنگ های ساکن در 
مرکز تکثیر در اســارت پــارک ملی توران خبــر داد. به 
گزارش تســنیم، علی اکبر قربانلو در ایــن باره گفت: 
»این توله یوز به نام »گیسو« نامگذاری شد. در روزهای 
پایانی خردادماه امســال اطلاع یافتیم یک قلاده توله 
یــوز در منطقه کلاتــه ملای فرومد بــدون حضور مادر 
خود مشاهده شده است.« او ادامه داد: »پس از اعزام 
به منطقه و انجام بررســی لازم متوجه شــدیم این یوز 
به دلایل نامعلومی مادر خود را از دست داده است. پس 
از اتراق پنج روزه در محل پیدا شدن این توله یوز و رصد 
وضعیت برای اینکه از سرنوشت مادرش اطلاع کسب 
کنیم و اینکه آیا توسط سگ های گله از بین رفته است 
یا عوامل محیطی، نتیجه خاصی حاصل نشد. پس از 
پرس وجوی محلی هیچ ردی از چرای دام یافت نشده 
و یقین پیدا شد که مادر یوز نابالغ یا توسط شکارچیان 
انسان یا شکارچیان حیوان مانند پلنگ یا گرگ از بین 
رفته اســت و پس از کســب صدور مبنی بر زنده گیری 

حیوان، اقدامات اولیه صورت گرفت.«

جای خالی دیپلماسی آب در برنامه کاندیداها �
بر خلاف اینکه بحران آب، امنیت غذایی و کشاورزی در سال های اخیر به یکی از 
موضوعات اصلی کشور تبدیل شده و بارها درباره تبعات آن هشدار داده شده است، 
در مناظرات اخیر کاندیداهای ریاست جمهوری هیچ ردپایی از این موضوعات دیده 
نشد. این بی توجهی در شرایطی اتفاق می افتد که ایران در شرق و شمال غرب خود 
شاهد سدسازی و رعایت نشدن حقابه خود از سمت برخی کشورها مانند افغانستان 
است. حالا در این شرایط متخصصان این حوزه می گویند که کاندیداها باید برنامه 
خود را در این زمینه به شــکلی روشن مطرح می کردند. محمدرضا شهبازبیگیان، 
رئیس انجمن دیپلماســی آب ایران و عضو هیئت علمی دانشــگاه تربیت مدرس 
اســت و  توضیح می دهد که چرا دیپلماسی آب باید یکی از اولویت های کاندیداها 
در مناظــرات در نظر گرفته می شــد. او به »هم میهن« می گوید: »در ســال ۱۳98 
پرسشی از نخبگان کشور در حوزه های اجرایی، متخصصان و ذی نفعان انجام و ۱۰ 
مورد از ابرچالش های کشور بررسی شد. از این ۱۰ مورد، سه مورد اول درخصوص 
مشکل تامین آب، فساد اداری و پیامدهای بحران آب بود؛ به همین دلیل اهمیت 
زیادی داشت که نظر کاندیداها درباره مسئله مدیریت منابع آب حتماً مورد توجه قرار 
می گرفت، اما چندان به این موضوع توجه نشد. به نظر من دلیل آن می تواند منطقی 
باشد؛ چون مبحث مدیریت منابع آب از دو قسمت مدیریت عرضه و تقاضا تشکیل 
می شــود. مدیریت عرضه آب به بحث های ســازه ای مانند ساخت سد، سازه های 
آبیاری زهکشــی و انتقال آب برمی گردد و بیشتر دیده می شود و از نظر رأی آوری و 
جلب نظر مردم تاثیرگذار است. این موضوع با پاره کردن روبان همراه است و می توان 
با افتخار درباره آن صحبت کرد و بســیار رأی آور است. درحالی که بخش وسیعی از 
مدیریت آب، مدیریت تقاضاســت که به بحث های انســانی برمی گردد و تقاضای 
آب باید کنترل شود. باوجود اینکه مهمترین و کاراترین بخش مدیریت آب، همین 
موضوع است، چندان رأی آور نیست و متمرکز بر این است که مصرف به هر نحوی 

کاهش پیدا کند.«
او می گوید که مشکلات مربوط به این دو حوزه را نمی توان به گردن هیچ دولتی 
انداخت: »ما ســیر تاریخی بلندمدتی را در این زمینه طی کرده ایم و بخش آب هم 
بسیار تخصصی است و تغییر دولت ها در بهتر یا بدتر شدن آن تاثیر چندانی ندارد، 
اما در برخی موارد رویکرد دولت و رئیس جمهوری می تواند اثرگذار باشد، مخصوصاً 
در مواردی که به بخش های بین المللی برمی گردد؛ مثلًا در حوزه دیپلماســی که 
یکی از پیچیده ترین بخش های این حوزه است، تعامل بین المللی با دنیا اهمیت 
زیادی دارد. اســتفاده از ظرفیت های بین المللی در حوزه های مختلف برای ایجاد 
تعاملات بین المللی گسترده تر بسیار اثرگذار اســت. به عنوان مثال در زمان آقای 
روحانی و وزارت خارجه آقای ظریف، باتوجه به وجود دفتر دیپلماســی آب در این 
وزارتخانه، حداقل نگرانی در این خصوص وجود داشت و این وزارتخانه سعی می کرد 
در حکمرانی آب هم وارد شــود. این روند ماحصل رویکرد بین المللی همان دولت 
اســت.« او درباره راه اندازی مرکز ملی مطالعات آب هــای مرزی هم می گوید که از 
سال ۱۳8۱ بخشی از مصوبات شورایعالی امنیت ملی بود، اما تا امروز ایجاد نشده 
است: »هرچند در دولت آقای روحانی تلاش هایی شد، اما در همان زمان هم موفق 
به راه اندازی آن نشدند. این مرکز می توانست به ظرفیت سازی در حوزه دیپلماسی 
آب کمک کند. دولتی که به سمت تعامل با دنیا جهت گیری داشته باشد، حداقل در 

حوزه دیپلماسی آب می تواند دستاوردهای بهتری داشته باشد.«
شــهبازبیگیان در ادامه، مهمترین سرفصلی که باید از سوی کاندیداها در این 
حوزه مطرح می شد، حوضه آبریز و رودخانه های بین المللی ایران معرفی می کند: 
»بعضی از ایــن رودخانه ها برای ایران اهمیت زیادی دارد. یکی از نمونه های آن در 
شرق و جنوب کشور یعنی رودخانه های هریرود و هیرمند است. معاهده میان ایران و 

افغانستان در سال ۱۳۵۱ درباره حقابه رود هیرمند امضاء شد که طبق آن افغانستان 
متعهد شد که 8۲۰ میلیون مترمکعب در سال به ایران حقابه بدهد. امسال فقط ۲۰ 
درصد از آبی که نمی توانست کنترل کند و حتی حقابه ایران هم محسوب نمی شد، 
به ســمت ما جاری شد. حتی سال هایی بود که نه تنها حقابه، بلکه سیلاب ها هم 
به سمت ما نیامده است. ازسوی دیگر سدی به نام بند کمال خان در افغانستان وجود 
دارد و نمی تواند کل آب را برای افغانســتان نگه دارد و تقریباً تمام آب ســیلاب را به 
سمت شوره زار گودزره منتقل می کند. امسال حدود دو تا سه میلیارد مترمکعب آب 
از سمت این بند به سمت گودزره فرستاده شد که می توانست دریاچه هامون را زنده 

کند.«
رئیس انجمن دیپلماســی آب می گوید، کاندیداها بایــد توضیح می دادند که 
سیاســت دولت برای این مســئله به چه صورت اســت: »در دوره شــهید رئیسی 
تلاش های زیادی برای این موضوع شــد و حتی خود ایشان هم مستقیماً آخرین 
مرحله گفت وگو و مذاکره آب که همان تهدید است را انجام دادند و گفتند که اگر آب 
ندهید، خودتان می دانید، اما باز هم پاسخ نگرفتیم. این موضوع دغدغه بزرگی برای 
کشور است. باید مشخص شود که حالا باید با افغانستان چه کرد و چطور می خواهند 

مذاکره کنند؟ با بند کمال خان چه می کنند؟«
شهبازبیگیان به مسئله سدســازی های ترکیه در بالادســت رودخانه ارس هم 
اشاره می کند و آن را یکی از محورهای مغفول مانده در مناظرات می داند: »مسئله 
رودخانه ارس بســیار پیچیده است و ما با ســه کشور ارمنستان، آذربایجان و ترکیه 
طرفیم. در این حوضه هم مشکلات کیفی مطرح است، هم کمی. ترکیه می تواند 
9۰ درصد این آب را کنترل کند و هرچقدر هم در پایین دســت رود ارس سد بزنیم، 
باز هم کنترل آب در این کشــور می تواند روی آب ورودی به این ســدها اثر بگذارد. 
دغدغه دیگر هم رودخانه هریرود اســت که از افغانســتان سرچشمه می گیرد و به 
مرز ایران و ترکمنســتان می آید. ما سد دوســتی را در مرز ایران و ترکمنستان ایجاد 
کردیم و آب شرب مشهد از همین جا تامین می شود، اما افغانستان با سدهایی که 
در پایین دست آن افتتاح کرده، می تواند کل این آب را کنترل کند و اجازه ندهد به 
سمت ایران بیاید. ازسوی دیگر بحث تالاب هورالعظیم نیز اهمیت زیادی در حوزه 
دیپلماسی آب دارد؛ حجم زیادی از آب این تالاب از ترکیه به عراق می آید و آن را تغذیه 
می کند و حجم کمی هم از سمت ایران وارد تالاب می شود، با این حال کشور عراق 
هر سال ایران را متهم می کند که شما باعث خشکی تالاب شده اید. دولت باید روی 
این مسائل پیچیده دیپلماسی آب برنامه داشته باشد و خوب بود کاندیداها درباره 
این موارد صبحت می کردند. هرچند براساس برنامه هایی که تا امروز مطرح شده، 
به نظر می رسد کاندیدایی که مسیر تعامل بین المللی را در پیش گرفته و به دنبال 

گشایش هایی در این حوزه است، مسلماً در این زمینه  موفق تر خواهد بود.« 

بی توجهی به تبعیض علیه افراد دارای حقوق معلولیت �
معلولان و مشکلات شان یکی دیگر از گمشدگان مناظره های اخیر بودند. بهروز 
مروتــی، فعال حوزه افراد دارای معلولیــت و مدیر کمپین معلولان، به »هم میهن« 
می گوید که یکی از مهم ترین سرفصل های حوزه حقوق افراد دارای معلولیت، اجرای 
قانون حمایت از معلولان اســت، اما هیچ کدام از نامزدهــا در مناظرات خود به آن 
نپرداختند: »به کسانی که به عنوان کاندیدا در مناظرات شرکت کردند، انواع مناصب 
دولتی و حاکمیتی را داشــتند؛ از نماینده مجلس تا شــهردار تهران. بعد از اینکه 
موضوع رسانه ای شد یکی، دو نفر از نمایندگان به این موضوع پرداختند. مثلًا آقای 
پزشکیان مانیفستی درخصوص رعایت حقوق افراد دارای معلولیت اعلام کردند و 
تصاویری از قول دادن آقای ظریف به یک فرد دارای معلولیت پخش شــد. از ستاد 
آقــای جلیلی هم این موضوع را پیگیری می کردند، اما اینکه بعد از واکنش جامعه 

افراد دارای معلولیت این کار انجام شــود، یعنی ارزش اینکه خودشان در مناظرات 
به آن بپردازند را ندارد.«

او می گوید، نکته مهم این است که  پرداختن به این موضوع در صحبت های 
کاندیداها بســیار کلــی بود: »دربــاره رعایت حقوق افــراد دارای معلولیت و 
عدالت و برابری صحبت می شــود، اما مطالعه ای در این خصوص نداشتند. 
انتظارات از دکتر پزشــکیان بالا بود، چون علاوه بر اینکه پزشــک است، ۱۵ 
ســال است در مجلس حضور دارد و در تصویب قانون حمایت از معلولان هم 
دخیل بود، اما از شــش ســال پیش که این قانون ابلاغ  شده، اقدامی جدی 
برای تصویــب آن انجام نداد. امیدوارم این دو نامزد هرکدام انتخاب شــدند، 
در عمــل ثابت کنند فقــط در حرف به رعایت حقوق افــراد دارای معلولیت، 
عدالت و برابری تاکید نمی کنند.« مروتی می گوید، باید در مناظرات به اجرا 
نشدن قانون حمایت از معلولان در شش سال گذشته پرداخته می شد: »باید 
درباره دلایل اجرا نشــدن این قانون توضیح داده می شد. چرا تا امروز کمیته 
هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون، گزارشــی به مجلس نداده است؟ یکی 
دیگر از سرفصل هایی که می توانست در مناظرات مطرح شود، ماده ۲7 قانون 
حمایت از معلولان اســت که برای آن اعتراضات زیادی انجام دادیم و یکی از 
مهم ترین و ســنگین ترین ماده های این قانون است. از طرفی باید به نواقص 
این قانون هم اشــاره می شد.« مروتی می گوید، تعداد جامعه هدف ماده ۲7 
قانون حمایت از حقوق معلولان ۶۰۰ هزار نفر اســت که طبق آن باید دولت 
به این افراد که شــامل افراد دارای معلولیت شدید و بسیار شدیدند، حداقل 
دستمزد سالانه وزارت کار را پرداخت کند، اما در حال حاضر به واجدان شرایط 
این ماده فقط ۲7۳ هزارتومان پرداخت می کند: »نامزدهای ریاست جمهوری 
باید بگویند که اجرای این ماده طی یک سال، چه میزان بودجه نیاز دارد و چه 
منابعی باید به آنها تخصیص داد؟ در این صورت نشان داده می شد چقدر به 
دنبال این موضوع اند و می دانند ماده ۲7 چیست؟ تا زمانی که قانون حمایت 
از معلولان اجرا نشود، نمی توان گفت که حقوق این افراد رعایت شده است. 
ما در دولت های دوازدهم و سیزدهم شاهد نقض گسترده حقوق افراد دارای 
معلولیت بودیم. این کاندیداها می توانســتند نقص ها را دسته بندی کنند و 
بگویند دولت چهاردهم با اجرای قانون و کنوانسیون بین المللی حقوق افراد 
دارای معلولیت از آنها حمایت می کند. جامعه افراد دارای معلولیت، بزرگترین 
ضربه ها را از دولت سیزدهم خورد. اگر واقعاً درباره حقوق افراد دارای معلولیت 

تحقیقی انجام می دادند، می توانستند این موارد را مطرح کنند.«
به گفته او در برنامه دوم تا ششم توسعه کشور، حداقل هایی از حقوق اجتماعی، 
فرهنگی و اقتصادی افراد دارای معلولیت رعایت شده بود: »در قانون برنامه هفتم 
توســعه هیچ ردپایی از حقوق این افــراد وجود ندارد. یکی از مؤلفه های اساســی 
کشورهای توســعه یافته، توجه به حقوق اقلیت هاست. وقتی به طیف گسترده ای 
مانند افراد دارای معلولیت بی توجهی می کنید، نمی توانید ادعا داشــته باشید که 
جامعه رو به توســعه است. یکی از مطالبات ما این است که مصوبات خود مجلس 
را اجرا کنید. ماده ۲7 قانون حمایت از معلولان از اردیبهشت ماه 97 ابلاغ شده، اما 
اجرا نمی شود. در قانون برنامه هفتم توسعه، حقوق  افراد دارای معلولیت رعایت نشد 
و به همین دلیل تجمع کردیم و با دو نفر از نمایندگان هم صحبت کردیم، اما نتیجه ای 
نداشت. این مجلس خیانت بزرگی به این افراد کرد. مجلس در سال گذشته در بند 
ب تبصره ۱۲ قانون بودجه ۱۴۰۲ و البته در بند ب تبصره ۱۵ بودجه ۱۴۰۳، قانون 
حمایت از حقوق معلولان را نقض کرد. در این تبصره آمده اســت که برای معلولان 
شدید و خیلی شدید واجد شرایط، کمک هزینه معیشتی براساس سقف اعتبارات و 

آیین نامه هیئت وزیران در نظر گرفته شود.«

آگهی مناقصه عمومی )شماره 2-1403/01(
)شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران: 2003091314000014(

نوبت اول

شهرداری کهریزک در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال جاری نسبت به برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای از طریق سامانه 
 تدارکات الکترونیکی دولت به شرح ذیل اقدام نماید. 

مبلغ سپرده )ریال(مبلغ برآورد اولیه )ریال(مدت اجراء پروژهعنوان پروژهشماره ردیف اعتبار

4020402

)210300(

پروژه اصلاح جدول و کفپوش سطح 
شهر کهریزک در قالب گزارشات سامانه 

137
11 ماه

28,601,645,622 )بدون احتساب %10 
مالیات بر ارزش افزوده(

1,430,082,281

لذا از كلیه شـرکت های واجد شرایط )دارای گواهینامه صلاحیت پیمانکاری و رتبه معتبر حداقل 5 در رشته ابنیه از سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی و گواهینامه تأیید صلاحیت ایمنی از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی( دعوت می شود جهت دریافت اسناد به 
از  برگزاری مناقصه  نمایند. كلیه مراحل  www.setadiran.ir مراجعه  به آدرس  ایران(  الكترونیكی دولت )ستاد  تداركات  سامانه 
دریافت اسنـاد مناقصـه تا ارائه پیشنهـاد مناقصه گران و بازگشایی پاكت ها از طریق درگاه سامانه مذکور انجام خواهد شد و لازم 
است متقاضیان شرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضاء الكترونیكی 

برای کلیه صاحبان امضاء مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم به عمل آورند. 
 وجه خرید اسناد مناقصه: مبلغ 6/000/000 ریال )درصورت ایرداد در سامانه و برداشتن تیک خرید اسناد مناقصه،  شرکت کنندگان 
می بایست فیش واریزی خرید اسناد را به همراه ضمانتنامه شرکت در مناقصه در مهلت مقرر تحویل دبیرخانه شهرداری نمایند.(

 تاریخ انتشار فراخوان در سامانه: روز پنج شنبه مورخ 1403/04/21 
 مهلت دریافت اسناد: از ساعت 08:00 روز پنج شنبه مورخ 1403/04/21 لغایت ساعت 19:00 روز چهارشنبه مورخ 1403/05/03

 مهلت ارسال پیشنهادات: تا ساعت 13:00 روز دوشنبه مورخ 1403/05/15
  زمان بازگشایی پاكت ها: ساعت 13:30 روز دوشنبه مورخ 1403/05/15

ـ  كهریزک  شهرداری  ـ  بهشتی  شهید  بلوار  ـ  كهریزک  ـ  قم  تهران  قدیم  جاده  کهریزک:  شهرداری  آدرس  و  تماس  اطلاعات   
واحد امور قراردادها، شماره تماس 56523850 ـ021 داخلی 250 

 قابل توجـه اینکه:
1ـ شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

2ـ هزینه آگهی در کلیه مراحل به عهده برنده مناقصه می باشد.
3ـ برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.

4ـ سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه درج شده است.

علی کلهر - شهردار كهريزک تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/14   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/04/21

دولــت و مجلــس در حال پیگیری تصویــب و اجرای آنها 
بودند را کسی گردن نگرفت و طرح نور، صفر مرتبه تکرار 
شده. آقای پزشکیان البته تضمین داده در مقابل چنین 
طرح هایی بایســتد اما بســیاری از مردم به دلیل تجارب 
دولت دوازدهم و عمل نکردن به وعده ها، همچنین میزان 
اختیار رئیس جمهور در چنین مسائلی هنوز تردید داشته 
و حداقل در دور اول احتمالًا نتواستند این تضمین ها را در 
دل خود بپذیرند. حتماً یادمان هست این مسائل ریشه ای 
طولانی دارند که در ســال های اخیر بــا کارزار روایات آزار 
جنسی به تقلید از »می  تو« در دنیا شروع شد و پس از آن 
در ماجرای ناآرامی های ۱۴۰۱ امتداد یافت و التیام چنین 

زخم هایی نیاز به دلگرمی های قوی تری دارد.
اتفاقــات دیگــری نیز افتــاد کــه در جریــان رقابت های 
انتخاباتی گم شــده است و باید برای آینده ایران به آنها توجه 
کرد. به طور مثال در رقابت درون گفتمانی میان آقایان جلیلی 
و قالیباف، وحید اشــتری جزئیات بار هواپیمای سفر ترکیه را 
منتشر کرد که فارغ از مسئله اصلی باید پرسید اگر قانون در 
این رابطه شفاف نیست، چطور این فرد به داده ها دسترسی 
پیدا کرده؟ آیا خطر افشا شدن داده های شخصی هرکدام از ما 
نیز وجود دارد؟ حفاظت از داده های شخصی چگونه است و 
چطور می شود راه هایی برای شفافیت اموال مسئولان در کنار 

حفاظت از داده ها مشخص کرد؟  
به نظر می رســد صدای حذف شدگان و مسائل حساس 
دیگر در هیاهوی رســانه ها گم شــده است. حتی زمانی که 
مناظــره اول بــه پایان رســید، تیم های رســانه ای تلاشــی 
برای برجســته کردن اشــتباهات طرف مقابل و استفاده از 
تکنیک های رســانه ای برای جلب آرای مخاطبان داشتند. 
مــردم امــا همچنان ســردرگم هســتند برای اینکــه چقدر 
می توانند بار دیگر امید بســته و دل های خود را برای دوباره 
پــای صندوق آمدن راضی کنند. با این حال هنوز بســیاری 
از اندیشــمندان و فعالان به درســتی صندوق رأی را یکی از 
مؤثرترین روش ها برای اصلاحات و بهبود شرایط می دانند. 
امیــد که بــا هر نتیجه ای در فــردای انتخابــات این صداها 
شنیده شده و شــرایط اقتصادی، مســائل مربوط به زنان، 
آســیب های اجتماعــی و دیگر موضوعات در مســیر حل و 

کاهش اختلافات قرار گیرد.


